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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores i senyors diputats. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions. Entenc que no.

 Per tant, passam a l'únic punt de l'ordre del dia d'avui,
relatiu al debat i votació de les proposicions no de llei RGE
núm. 8340 i 8728/23.

1) Proposició no de llei RGE núm. 8340/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a millora de la
qualitat de l’aire als centres educatius.

Començam per la Proposició no de llei RGE núm. 8340/23,
presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a millora
de la qualitat de l'aire als centres educatius. Per a la seva
defensa, per part del Grup Parlamentari Socialista, té la paraula
el Sr. Carles Bona, per un temps màxim de cinc minuts.

EL SR. BONA I CASAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Avui som aquí per defensar
aquesta proposició no de llei que destaca la persistent
problemàtica de la qualitat de l'aire a les Illes Balears i proposa
accions concretes per abordar aquesta qüestió crítica per a la
salut pública i el medi ambient.

L'Agència Europea del Medi Ambient, com defensam a
l’exposició de motius, estima que a Espanya es produeixen més
de 25.000 morts prematures a l'any a conseqüència de
l'exposició a la contaminació atmosfèrica. Malgrat els avanços
recents en la millora de la qualitat de l'aire a Europa, les xifres
alarmants de l'Organització Mundial de la Salut i l'Agència
Europea del Medi Ambient revelen la cruesa dels impactes de
la contaminació atmosfèrica. És important destacar que, fins i
tot amb una disminució del 51% en les superacions dels nivells
recomanats per l'Organització Mundial de la Salut, pel
contaminant de l’ozó, la població de les Illes Balears ha estat
exposada a nivells preocupants d’aquest contaminant en l’any
actual 2023, fet especialment relacionat amb les temperatures
elevades i el canvi climàtic.

La proposició no de llei proposa un enfocament integral per
abordar aquest problema persistent. En primer lloc, destacam
la iniciativa de dur a terme un projecte educatiu a les escoles de
les Illes Balears mitjançant la coordinació d’IBSTEAM.
IBSTEAM, per qui no ho sàpiga, és un programa de la
Conselleria d'Educació, que esperam que tengui continuïtat,
que pretén desenvolupar les competències STEAM, que és
l’acrònim en anglès per designar ciència, tecnologia,
enginyeria, art i matemàtiques, proporcionar les eines
necessàries per desenvolupar la competència digital ciutadana
i estimular les vocacions científiques. En el passat, per
exemple, ha dut a terme el Desafiament CanSat, una iniciativa
de l'Agència Especial Europea que desafiava els estudiants de
tot Europa a construir i llançar un minisatèl·lit de la mida d’una
llauna de refresc, i va ser tot un èxit.

Aquest projecte que duim a votació avui aquí està basat en
la Guia per al desenvolupament de projectes ambientals dels
centres escolars, del Ministeri de Transició Ecològica, i no

només serveix com a oportunitat d'aprenentatge per als
estudiants, sinó que també ofereix la possibilitat de recopilar
dades rellevants sobre la qualitat de l'aire a través de la
construcció i programació de sensors.

En segon lloc, la proposta insta el Govern a finançar i
supervisar aquest projecte en realitzar campanyes de mesura als
punts de la xarxa oficial d'avaluació de la qualitat de l'aire.
Això pot garantir que les dades obtingudes es puguin comparar
i corregir amb les dades oficials i proporcionar una imatge
precisa de la situació que tenim a les Illes Balears. A més, la
proposta destaca també la importància de la conscienciació
ciutadana, mitjançant presentacions als centres educatius sobre
els problemes de la qualitat de l'aire i les polítiques seguides
per abordar-los. Aquesta iniciativa pensam que contribuirà a
augmentar la sensibilització i a motivar canvis en el
comportament individual i comunitari de la nostra societat.

I, finalment, la proposta cerca la transparència i
l'accessibilitat a la informació ambiental en temps real. Amb la
publicació en temps real de les mesures ambientals en un mapa
interactiu, el Govern pot proporcionar informació actualitzada
i accessible al públic i contribuir a una major participació
ciutadana.

Demanam també no quedar-nos en el vessant formatiu i
educatiu, i de conscienciació i transparència, sinó també
aprovar, a la major brevetat possible, el Pla de millora de
qualitat de l'aire pel contaminant d’ozó a les Illes Balears, que
és el conegut com a Decret del Pla ozó, que actualment està
sotmès al procés de tramitació ambiental per a l'emissió de
l'informe ambiental estratègic. 

I, en resum, pensam que la proposició no de llei és una
resposta integral i necessària a la persistent problemàtica de la
qualitat de l'aire a les Illes Balears. Pensam que implementar
aquestes mesures no només millorarà la salut dels ciutadans,
sinó que també contribuirà a la sensibilització i la participació
activa de la comunitat en la preservació del nostre entorn i
creiem que hem de seguir prenent decisions que ens permetin
assegurar-nos que les generacions futures gaudeixin d'un
ambient més net i sa.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Bona. Ara passam al Grup Parlamentari
VOX, té la paraula la Sra. Manuela Cañadas, per un temps
màxim de cinc minuts

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. El estudio al que se refiere Ecologistas
en Acción deja claro que es desde 2021 el aumento de las
muertes, tras unas políticas restrictivas aplicadas a la población
por el excesivo y prolongado uso de mascarillas, y tras una
vacunación experimental a la población. Estaba claro, por
diferentes expertos científicos, médicos y periodistas de
investigación, que la culpa de un experimento manipulado por
las élites que dirigen, controlan y financian la corrupta OMS
provocaría millones de muertes a nivel mundial y se daría la
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culpa a la religión climática que la “hiprogresía” mundial
profesa. 

Sobre los datos referidos a la OMS de 4,2 millones de
muertes prematuras en todo el mundo vinculadas a la
contaminación atmosférica, datos del año 2019 y referidos a la
contaminación exterior, omiten ustedes decir que, de estos 4,2
millones de muertos, el 89% se produjeron en países de ingreso
bajo y mediano en las regiones de Asia sud-oriental y el
Pacífico occidental de la OMS, donde se registraron las cifras
más elevadas. Así como el informe anual sobre la
contaminación por ozono de Ecologistas en Acción del año
2023, expresamente dice: “La población que ha respirado aire
contaminado por ozono en España durante 2023, según el
obsoleto valor objetivo para la protección de la salud
establecido por la Directiva 2008/50C y el Real Decreto
102/2011, ha sido de 2,2 millones de personas, es decir, un 4,5
de toda la población”. En otras palabras, solo 1 de cada 20
españoles habrá respirado en 2023 un aire que incumple el
estándar legal vigente para el ozono, lo que supone un descenso
de entre 7 y 9 millones de personas afectadas respecto a los
años anteriores a la pandemia, y tras 2021 y 2022 la cifra más
baja de personas afectadas desde la entrada en vigor del valor
objetivo legal en 2010.

La Agencia Estatal de Meteorología de España ha
confesado que España está siendo rociada en su totalidad desde
aviones que esparcen por la atmósfera dióxido de plomo,
yoduro de plata y diatomita. El objetivo es alejar las lluvias y
permitir que suban las temperaturas, lo que crea un ambiente
climático veraniego para el turismo y al mismo tiempo ayuda
a las corporaciones del sector agrícola. Esto, a su vez, está
produciendo gotas frías de gran intensidad, hasta el punto de
que no llega a caer ni una gota de agua de lluvia en más de siete
meses. Se generan gotas frías catastróficas y se causan
enfermedades respiratorias a la población al inhalar el dióxido
de plomo y los demás compuestos tóxicos.

Resumiendo, su religión climática les impide ver los
motivos reales por los que la población enferma y quieren crear
una falsa alarma y asustar a la población, que es lo que les
funcionó en pandemia. La ingeniería social del miedo es ya
muy antigua para conseguir arrodillar a la población en sus
delirios ideológicos. No van a decirnos qué comer, cómo
desplazarnos ni cómo vivir porque su destructiva Agenda 2030
quiera llegar a esos objetivos, los cuales atentan contra la
libertad con todas las medidas que quieren implantar, como,
por ejemplo, los coches eléctricos, que para su construcción se
pierden millones de litros de agua, se maltrata a niños con
mano de obra barata y su contaminación a largo plazo ya ha
sido demostrado que es superior a la del coche diesel.

No apoyamos, como instan, a que el Gobierno balear
financie estas medidas a través del IBSTEAM, que es otro
chiringuito a los que ustedes están acostumbrados, que sea el
departamento correspondiente y la dirección general
correspondiente quienes lleven a cabo los estudios y los
informes correspondientes de la calidad del aire, conforme se
ha venido haciendo hasta ahora. Esto es una competencia de la
Comisión de Medio Ambiente sobre la cual ya se dictó en junio
del 2023 resolución. 

Evidentemente, nuestro grupo parlamentario votará que no
a intervenir en los centros educativos con sus mantras. 

Gracias, presidente.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Cañadas. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula la Sra. Maria Ramon, per un temps
màxim de cinc minuts. Gràcies.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Començaré dient que
donam suport a aquesta proposició no de llei, a tot el que sigui
per mitigar els efectes del canvi climàtic, evidentment hi
donarem suport, però crec que hem de fer una reflexió més de
fons del que suposa aquesta contaminació, aquesta qualitat de
l'aire.

De fet, fa tres dies sortien unes dades d’Intermon Oxfam,
que deien que calien 1.500 anys per contaminar tant com l’1%
més ric ho fa en un any, és a dir, tot el que contaminen 77
milions de persones envers les altres 5.000 milions de persones.

Crec que hem de ser conscients del moment que vivim, de
fet, ahir, fins i tot a la compareixença del director general
d'Emergències parlàvem de la importància d'aquest canvi
climàtic i, sobretot, per prevenir aquests efectes, aquestes
catàstrofes que, malauradament, cada vegada són més, i en
aquest cas tot allò que pugui ser per prevenció i, a més, en els
espais com puguin ser els educatius, per suposat, però hem
d’anar a l'arrel del problema i dur a terme accions que facin
mitigar, però sobretot aquest excés en molts casos de consums
o de contaminació que provoquen aquest 1% dels rics són prou
elevats com per veure els efectes que ara mateix patim, i que la
temperatura ha augmentat considerablement els darrers anys, o
que, fins i tot, aquest excés d'ús, ja sigui de transport privat,
d’iots, d’avions, etc., fan que aquestes conseqüències cada
vegada siguin més importants.

En això també crec que no sols hem de remarcar -com dèieu
vosaltres- el tema dels estudis i poder dur a terme els plans,
sinó que és important donar recursos, ja sigui als ajuntaments,
als mateixos centres educatius, o que fins i tot el mateix govern
pugui dur a terme aquestes accions, per fer accions de mitigació
en aquest canvi climàtic i, sobretot, posar recursos per estudiar
les possibles solucions al que patim ara mateix. Però, em
repetesc, crec que hem d'anar a l'arrel del problema i atracar-lo
de bon de veres amb accions contundents.

Si més no, donarem suport a aquesta proposició no de llei.
Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Ara, pel Grup Parlamentari
Mixt té la paraula la Sra. Joana Gomila, per un temps màxim de
cinc minuts.
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LA SRA. GOMILA I LLUCH: 

Moltes gràcies, presidenta. L'adaptació al nou context de
canvi climàtic és evident que és urgent, de fet el 2020 el
Govern ja va declarar l'emergència climàtica i ambiental aquí,
a Espanya, i el Comitè de Drets dels Infants de les Nacions
Unides alerta de l'especial incidència de la crisi climàtica en els
infants i de la necessitat de prendre mesures específiques per a
la seva protecció. I, en tot açò, la millora de la qualitat de l'aire
hi té molt a dir.

És evident que és necessari que els centres educatius, que
les zones de descans, que tot l'entorn en el qual nosaltres vivim
el dia a dia, siguin habitables i acollidors, però també
climàticament i, per tant, la millora de la qualitat de l'aire és un
dels aspectes importants a tenir en compte, no només a
posteriori, sinó fer aquesta previsió i veure d'on venen o de
quina manera podem combatre aquesta pèrdua de qualitat que
tenim a les ciutats.

La proposta que ara es demana mostra aquesta preocupació
envers el canvi climàtic i també la qualitat de l'aire i la
contaminació atmosfèrica, per tant, des de MÉS per Menorca
donarem suport als diferents punts de la PNL, perquè entenem
que és important que les administracions s'esforcin per millorar
el mesurament i la informació de la qualitat de l’aire de la
comunitat, però també hauríem de fer un esforç per veure de
quina manera es pot prevenir i es pot mitigar aquest canvi
climàtic i també la millora de la qualitat de l’aire.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula la Sra. Anabel Curto, per un temps màxim de cinc
minuts.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Gràcies, presidenta, bona tarda a tots. La contaminació
atmosfèrica de l'aire és un problema palès des de fa molts
d'anys, tot i això, a mesura que l'estructura de les ciutats ha
variat també ho ha fet la contaminació. Mantenir o millorar la
qualitat de l'aire és important atesa la seva influència i impacte
en els éssers vius. Aquesta qualitat té un impacte directe sobre
la salut de les persones, sobretot de les més vulnerables, com
ara els infants, la gent gran i persones amb malalties
respiratòries i/o cardiovasculars. 

Arran de la COVID-19 tots els centres educatius de les
nostres illes varen ser dotats de mesuradors de CO2 i de
purificadors de l'aire. Malauradament, en l'actualitat molts
d’aquests centres ja han sol·licitat a la conselleria retornar
aquests mesuradors perquè no en fan ús. 

En el curs 2021-2022, des de la Universitat de les Illes
Balears es va plantejar un projecte de mesura de la qualitat de
l'aire, però desconeixem els motius pels quals no es va
consolidar, ja que plantejava justament el mateix i proposava
la instal·lació d'antenes i monitorització de la contaminació per
donar una solució adient.

La Conselleria d'Educació en l'actualitat dissenya un pla
pilot sobre la climatització dels centres, mesures d'eficiència
energètica, i on es pretenen contemplar prevencions a la millora
de la qualitat de l'aire. Creiem en el treball transversal de la
Direcció General de Transició Energètica i Canvi Climàtic,
justament amb la Conselleria d'Educació, per fer front a reptes
tan importants com el canvi climàtic per a la nostra societat. 

Amb referència a les presentacions en els centres educatius
sobre els problemes de qualitat de l'aire i les mesures a seguir
per disminuir aquest problema, la conselleria ja té preparat uns
tríptics i es varen fer arribar als centres en el seu moment, però
que es poden tornar a reenviar per fer un recordatori, ja que
molts d'aquests centres poden haver tingut canvis de direcció o
de professorat.

Per acabar, el Pla de millora de qualitat de l'aire per al
contaminant d’ozó a les Illes Balears ja està en curs per a la
seva aprovació i, per tant, li donarem suport. Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Curto. Ara té la paraula, per
contradiccions, el Sr. Carles Bona, per un temps màxim de cinc
minuts.

EL SR. BONA I CASAS: 

Gràcies, Sra. Presidenta. No sé si només he estat jo, però en
la intervenció de la Sra. Curto, honestament, més enllà del punt
5, de l'aprovació del Pla d’ozó el més aviat possible, no he
acabat d'entendre si donaran suport, sobretot, a la realització
d'aquest projecte per part d’IBSTEAM, però, bé, ho sabrem ara
d'aquí a una estona.

De totes maneres, m'agradaria que quedàs clar que es tracta,
més enllà d’una mesura de la qualitat de l'aire en els centres
educatius, no és un projecte exclusivament mediambiental, sinó
que s’intenta tramitar a través de la Conselleria d'Educació, no
només perquè es mesuri en els centres educatius, sinó perquè
és un projecte que pretén desenvolupar vocacions científiques
i per això es demana que es vehiculi a través d'IBSTEAM. Per
tant, és un projecte, en el fons, també educatiu, que està pensat
perquè l'alumnat s'iniciï en el món científic i, en aquest cas,
enginyeria també d'instruments de mesures, recopilació de
dades, precisament tot un procés d'alfabetització científica que
creiem que de vegades és el que fa falta també en aquest
parlament.

A mi m'agradaria recordar que a la legislatura anterior es
varen realitzar Jornades de Ciència en el Parlament, on tots els
partits polítics presents -no hi era VOX, en aquell moment, era
al Parlament, però no va venir a aquestes jornades-, però tots
els partits presents, incloent el Partit Popular, es varen
comprometre a la creació d'un consell assessor de ciència en el
Parlament. Després, aquesta proposició no de llei la vàrem
presentar enguany a la Comissió d'Hisenda, i el PP hi va votar
en contra. Nosaltres creiem que, després de la intervenció de la
portaveu de VOX, aquest consell assessor és més necessari que
mai, i consideram que el Partit Popular, en votar en contra a la
Comissió d'Hisenda d'aquesta proposta, són còmplices d'aquest
absolut despropòsit.
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Només per posar un exemple del que passa a nivell de dreta
i ultradreta, sobretot en aquest país, podem veure el que passa
en el Regne Unit: Nigel Farage, qui va ser el màxim avalador
d’aquest procés tan exitós que ha estat el Brexit -tot un absolut
desastre-, ara mateix és, precisament, el defensor de dir que
aturin la mentida de l’aire tòxic i defensor de la llibertat de
poder anar en cotxe i contaminar el que un vulgui. Per tant, ja
podem veure per on van les intencions de la ultradreta.

I també hem de lamentar en aquest sentit, no sé, insistesc,
no sabem si finalment donaran suport a la proposta o no, però,
a nivell de mobilitat, en la política del Partit Popular de Palma
es va generar un titular per part del regidor en dir que el que
s'havia de fer amb la política de mobilitat era posar l’individu
per davant del medi ambient. Només vull recordar amb aquesta
proposició no de llei que sense medi ambient, idò en ocasions
tampoc no tendrem individus. La Sra. Cañadas deia que les
dades del sud-est asiàtic eren terribles, efectivament, és així,
però li recordam, i és a la mateixa exposició de motius, que hi
ha 25.000 morts que es produeixen abans de temps per culpa de
la contaminació de l'aire, que són a Espanya, i no a cap altra
banda, i que els nivells d'ozó s’han superat a les Balears, i no
a cap altra banda.

Res més. Només vull agrair el suport dels grups que votin
a favor i moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sr. Bona. Acabat el debat passam a votar la
Proposició no de llei RGE núm. 8340/23.

Vots a favor..., ah un segon... 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Accepten votació separada?

EL SR. BONA I CASAS:  

Acceptam votació separada, i ara entenem què és el que
passarà aquí. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, idò votarem separadament.

Per tant, vots a favor del primer punt? Un momentet... Són
cinc punts, no és ver?

Vots a favor del primer punt? Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

6.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

En contra, 7; abstencions, cap.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votam el segon punt.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor, 6.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

En contra, 7;  abstencions, 0.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votam el tercer punt.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor, 12.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

En contra, 1; abstencions, 0.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votam el quart punt.

Vots a favor a favor? 

EL SR. SECRETARI:

A favor, 6.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

En contra, 7; abstencions, 0.

LA SRA. PRESIDENTA:

I ara votam el darrer punt, el punt cinquè.
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Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor, 12.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

En contra, 1; abstencions, 0.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. En conseqüència, queda aprovada i
rebutjada parcialment, segons quins punts, queden aprovats els
punts 3 i 5, i queden rebutjats els punts 1, 2 i 4.

2) Proposició no de llei RGE núm. 8728/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa al Polisportiu Sant
Joan de Ciutadella.

A continuació, passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 8728/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular,
relativa al Polisportiu de Sant Joan de Ciutadella. Per a la seva
defensa, per part del Grup Parlamentari Popular, té la paraula
la Sra. Maite Torrent, per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. TORRENT I PALLICER:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Aquesta PNL arriba un poc
tard, tal vegada..., però, bono, tard per a bé, perquè ja dimarts
en el plenari es va aprovar ja un punt en què açò s'havia de dur
a terme. Però, bono,  ja que ens l’hem preparada l'explicarem.

L'administració pública i, en especial, la Conselleria
d'Educació té unes responsabilitats patrimonials per les quals
és competent per dur a terme les actuacions pertinents i
necessàries per al bon ús dels edificis educatius. La Conselleria
d'Educació, com a titular dels edificis que formen part de la
xarxa educativa de Balears, per una banda, té unes obligacions
en forma d'estar assabentada dels problemes estructurals dels
edificis derivats del pas del temps, el desgast, l’ús o el desús
dels edificis dependents de la conselleria, i, per altra, actuar en
forma d'intervencions per arreglar o substituir aquells elements
que ho necessitin per preservar el bon ús i la seguretat, tant dels
usuaris dels centres com del mateix edifici.

Si en circumstàncies normals ja és una obligació en sí, molt
més important, urgent i necessari es fan aquestes actuacions
quan hi ha hagut uns esdeveniments específics, imprevists o
sobrevinguts, que deixen malmesos els edificis i fan que no
sigui possible  seguir-los usant.

En el cas que ens ocupa avui, és aquesta PNL, dia 25 de
setembre del 2022 Menorca va patir allò que el Diari de
Menorca va anomenar en portada: Tormenta destructora. Va
ser un dia i uns moments molt complicats i difícils perquè dita
tempesta va ferir Menorca, en general, i de ple, Ciutadella, i va

fer desastres tant a platges, mobiliari urbà, espais naturals els
quals es varen veure esborrats, tapats de pedres o malmesos.

Una de les destruccions d’aquesta tempesta, tal vegada més
visible a Ciutadella, per la seva ubicació, molt a la vista,
dimensions de l'edifici, perquè és dins el poble, i per ser un
espai esportiu molt utilitzat, tant per usuaris esportius com per
estudiants de l'IES Maria Àngels Cardona en les seves sessions
d'educació física, va ser el Polisportiu Sant Joan: “Els forts
vents van provocar desperfectes molt greus a la coberta del
pavelló”, titular de la Conselleria d'Educació. Com explicava
el delegat d'Educació, el Sr. Marquès: “Les planxes es varen
enrotllar com una llauna de tonyina.” També va anunciar que
aquesta setmana i la que ve es retiraran les peces que amenacen
perill, amb una inversió d’uns 20.000 euros. La part afectada
del pavelló cobria un terç del recinte i va anunciar el delegat,
unes dues setmanes després de la tempesta, que ja havien
adjudicat les feines de retirada i cercaven un despatx que
redactés un projecte per a la nova coberta.

Però els danys no van afectar només la coberta, sinó que
també van afectar les instal·lacions elèctriques i el paviment.
Com va anunciar el delegat, intentarien anar ràpid perquè era
una qüestió urgent.

Com he dit abans, aquest pavelló no només era utilitzat pels
alumnes de l'IES Maria Àngels Cardona, sinó que també
l'Ajuntament de Ciutadella hi tenia allà usuaris d'activitats dels
serveis d’esports, com el bàdminton, gimnàstica rítmica, futbol
sala o tir en arc, els quals van haver de ser tots reubicats a altres
edificis per poder seguir practicant aquests esports.

Però va passar el temps i tots els ciutadellencs i visitants
podien seguir veient com a aquell l'edifici polisportiu seguia
sense fer-s’hi res, seguia sense coberta, i açò va derivar en un
deteriorament de cada vegada més, ara ja, estructural. 

Les úniques notícies que en teníem, tres mesos després, era
que la Conselleria d'Educació, amb el conseller Martí March al
davant, seguia fent feina en la redacció, i se suposava que molt
urgent, del projecte per recondicionar les instal·lacions. El que
se sabia per premsa era que des de la conselleria s'estimava
llavors que més o manco la inversió seria d'uns 500.000 euros
per a la  restitució de la coberta. 

A finals del desembre del 2022 es va anunciar per part del
Sr. Marquès, director insular d’Educació de Menorca, que no
veia factible que les instal·lacions poguessin estar operatives el
que restava de curs escolar, perquè les obres tindrien una
execució de tres o quatre mesos. Però el fet és que va acabar
l’any, va acabar el curs escolar i també la paciència dels antics
usuaris del pavelló, que veien amb impotència i preocupació
com cinc mesos després del cap de fibló la reforma no estava
ni començada ni cap notícia dels terminis reals prevists
d'execució.

Va acabar l'any 2022 i el 2023 tampoc no es va iniciar res
per part del Govern del pacte, i açò que era urgent. A dia d'avui
tenim un pavelló en estat deplorable, cosa que perjudica clubs,
usuaris i alumnes de l'IES Maria Àngels Cardona.
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Per tots aquests motius, el Grup Parlamentari Popular
presenta aquesta proposició no de llei: demanam al Parlament
de les Illes Balears que insti el Govern de les Illes Balears, en
el termini més breu possible, perquè executi les actuacions
pertinents al Polisportiu de Sant Joan de Ciutadella per reparar
i restablir, si fos el cas, tots aquells elements de l'edifici
malmesos per les inclemències i pel pas del temps transcorregut
des dels desafortunats esdeveniments. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Torrent. Ara, pel Grup Parlamentari
Socialista, té la paraula el Sr. Àlex Pitaluga, per un temps
màxim de cinc minuts. 

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, gràcies, Sra. Presidenta, bona tarda, senyores diputades
i senyors diputats. Perdonin, però tal vegada és perquè només
fa uns mesos que som diputat al Parlament, però la pregunta
que em faig és: quin sentit té presentar una PNL sobre una
reforma del Polisportiu Sant Joan de l’IES Maria Àngels
Cardona, que ja té un pressupost de l’IBISEC per a la seva
reparació i que el passat dimarts, al Ple del Parlament, també
varen aprovar el punt 21 de la moció de MÉS per Menorca en
què s’instava el Govern a fer aquesta mateixa obra?

De fet, el punt 21 diu: “El Parlament de les Illes Balears
insta el Govern de les Illes Balears a adjudicar les obres de
reforma del Polisportiu Sant Joan de Ciutadella durant l’any
2024", un punt aprovat per unanimitat al Parlament.

De tota manera..., bé, voldria comentar també que la
reforma d’aquesta instal·lació, per suposat, és molt necessària,
ja que aquestes instal·lacions la comparteixen l’institut Maria
Àngels Cardona al matí, per fer les classes d’educació física, i
diversos clubs esportius de Ciutadella, com ara el de
bàdminton, de gimnàstica rítmica, de futbol sala o de tir en arc
al fosquet.

Bé, és cert, la coberta va volar per les inclemències
metodològiques del 25 de desembre, en concret un cap de fibló
del 2022, i es va actuar amb molta diligència per retirar la
coberta malmesa i que no hi hagués perill. Sembla que hi va
haver -i és cert- algunes dificultats a l’hora de realitzar la
reparació per trobar professionals..., -perdó-, en el seu moment
per motius tècnics i, especialment, per la dificultat que tenia i
que encara té l’IBISEC per trobar professionals adequats tant
a Menorca com a Eivissa.

Estic també segur que el delegat territorial, aleshores, el Sr.
Joan Marquès, va fer tot el possible per tal d’aconseguir que
l’IBISEC realitzàs la reparació el més aviat possible. Hi va
haver problemes i no es va fer l’obra, i és cert que la pluja
caiguda aquest any, en no tenir coberta, ha fet molt de mal al
paviment i caldrà fer una reforma que no només substitueixi la
coberta, sinó també altres elements de l’edifici.

Per suposat que el nostre grup donarà suport a la
proposició, però sense acabar d’entendre molt bé la necessitat
de presentar-la avui. Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Pitaluga. El Grup Parlamentari VOX no
pot intervenir perquè es troba a la Mesa. Per tant, passam al
Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula la Sra.
Maria Ramon, per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Jo tampoc no m'allargaré
gaire, perquè vàrem tenir, és ver, aquest..., bé, no concretament
d'aquest espai, en el plenari, però sí que vàrem manifestar, de
fet, amb la votació la conformitat amb dur a terme aquesta
inversió al pavelló.

Crec que no cal remarcar la importància de mantenir i fer
les inversions adients perquè a totes les illes hi pugui haver una
correcta infraestructura o les infraestructures necessàries
perquè tothom pugui dur a terme les seves activitats i, en aquest
cas, a Menorca, així que el nostre vot serà positiu. 

I sí que també un poc... d'acord amb el que deia el Sr.
Pitaluga, no sé com va el... supòs que a l’ordre del dia, com que
es va posar la setmana passada, i també el plenari, no es va
concordar, però sí que per a pròximes ocasions tal vegada tenir
en compte si es produeix. És ver que crec que era complicat,
perquè era un punt concret d'una moció després d'una
interpel·lació, i de vegades aquestes coses són complexes i no
ens n’adonam, però sí tenir-ho en compte per a possibles altres
vegades. Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Ara té la paraula, pel Grup
Parlamentari Mixt, la Sra. Joana Gomila, per un temps màxim
de cinc minuts. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, com vostè sap, Sra. Torrent,
MÉS per Menorca va dur al plenari d'aquest parlament una
moció en matèria de millores de les infraestructures educatives
de Menorca. Hi havia dos punts que instaven aprovar el
projecte i també adjudicar les obres, els punt 20 i 22, dins l’any
2023-2024. Com vostè també sap, aquesta proposta es va
aprovar per unanimitat.

Per tant, aquesta PNL, com bé deia vostè, arriba tard, i crec
que fins i tot és menys ambiciosa que la que vam presentar
nosaltres, perquè vostè només deia “tan aviat com sigui
possible” i nosaltres posàvem terminis, i d'alguna manera tots
sabem, els qui hem governat, que quan ens posen terminis
sempre ens apressa més que quan ens diuen de fer-ho el més
aviat possible. 

Així i tot, ja vaig dir a la interpel·lació, i també ho torn dir
ara, que no pretenc ni abans ni ara polemitzar sobre el tema de
les millores de les infraestructures, que crec que tots compartim
que són necessàries a Menorca i a qualsevol indret de les Illes.
I també donar per suposat, com ja vaig dir també a la moció,
que les persones que governaven abans els diferents
ajuntaments, com jo mateixa o com qualsevol altre batle i
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batlessa de Menorca, no tingui cap dubte que es van cansar de
fer o ens vam cansar de demanar les millores en aquestes
infraestructures. En el cas de Ciutadella, jo, com a batlessa, no
en tengui cap dubte que vaig ser com un martell piló, d’aquells
que cada vegada que m’agafaven el telèfon ja deien: sí, que és
allò del pavelló? Perquè realment les necessitats de Ciutadella
les havíem de defensar qui era en aquell moment el batle i
segurament també les defensa ara qui és batlessa en aquest
sentit.

Tot i que em va semblar que, tant en el ple, la Sra. Curto,
com després vostè en premsa, els sap com a greu que demanem
millores, perquè ens van criticar si MÉS per Menorca no ho
havia fet abans i ho fem ara, la veritat és que no ho vaig
entendre gaire, però així i tot vam presentar una moció en
aquell sentit i, per tant, entenc que aquesta, que va en el mateix
sentit en un punt concret, sense cap dubte li donarem suport, si
és que no es retira, perquè és evident que necessitam que es
facin les obres del pavelló de Sant Joan. És necessari no només
per als alumnes que han de fer educació física de l'Institut
Maria Àngels Cardona sinó també per a tots els clubs i les
activitats esportives que s'hi fan el capvespre, i que va en
detriment no tenir aquest espai, d'haver de culejar, per dir-ho de
qualque manera, a diferents espais municipals. 

Per tant, si vostès no retiren la proposta, que entenc que no,
nosaltres, des de MÉS per Menorca, li donarem un vot
favorable. I ja li ho torn a dir, tant la interpel·lació com la
moció no tenen altre objectiu que millorar, en aquest cas, les
infraestructures de Menorca i, en cap cas, no pretenen
polemitzar respecte dels qui governen, tant si són vostès com
si són un altre. Vull dir, a MÉS per Menorca tant ens és si
governen vostès com si governava abans un pacte de progrés,
la nostra obligació és defensar els interessos dels menorquins,
abans els defensàvem i ara els seguirem defensant, igualment
que ho vaig fer quan era batlessa. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Ara té la paraula per
contradiccions la Sra. Maite Torrent, per un temps màxim de
cinc minuts.

LA SRA. TORRENT I PALLICER: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Agraesc, d'entrada, el vot
favorable de tots els partits. Evidentment, abans de començar
ho he dit, que fèiem tard, fèiem tard perquè jo havia entrat
aquesta PNL abans del Ple, per tant, era per açò. De fet, crec
que va ser dels primers temes que vaig pensar que volia
presentar una PNL perquè, bé, essent de Ciutadella i veient, bé,
com la Sra. Gomila, i veient com estava la situació d’aquest
polisportiu, vaig considerar que era una de les primeres
preguntes que volia fer o PNL. Per açò ha dit el Sr. Pitaluga
també..., per açò ho he dit abans de començar, que evidentment
hem fet tard. Per sort hem fet tard, perquè ha estat prou ràpid
aquest govern, per descomptat, per començar a posar-s’hi a fer
feina, perquè ja ho tenien més que previst. 

Bé, Sra. Gomila, més que res que durant vuit anys, bono, les
coses..., es demanen unes coses, se’n demanen unes altres,
però, bono, sí, tampoc no..., tota la..., bé, tot el que va demanar

l’altre dia al ple, 31 actuacions a Menorca, hi havia coses a fer,
certament, i no sabem exactament fins a quin punt les havien
demanades vostès en aquests vuit anys. Era per açò que sí que
tal vegada els ha sabut un poquet de greu, però, bono, la
realitat...

Quant al polisportiu, vaig veure que vostè quan era
alcaldessa, dos oficis vaig veure, dos oficis que vam demanar
a veure com estava l’actual rehabilitació del pavelló, un dia 14
de febrer, dirigit al conseller Martí March i al director insular,
i un altre recordatori, dia 14 de juny, ja d’enguany, passades les
eleccions, també demanàvem a veure com estava aquest
polisportiu o com estava més que res la rehabilitació. 

De tota la informació que he pogut treure de tota la premsa,
el que més m’ha sobtat i també el que més m’ha preocupat és
que..., i després també amb la informació que m’ha donat
IBISEC, és que el 2022, això va succeir el setembre del 2022,
resulta que, és clar, el director insular donava xifres, donava
dades, donava expectatives que açò es faria, que la conselleria
tendria present aquesta rehabilitació tan, tan, urgent, però
resulta que no es va pressupostar per a res. 

Per tant, dins el 2023 no hi havia res pressupostat per poder
dur a terme aquesta actuació. Ara sí que hi ha pressupostat per
poder fer aquesta actuació, però el 2022 no es va fer cap feina,
es veu, per part del delegar, per exigir que dins el 2023 hi
hagués pressupost per açò. Per tant, a mi m'estranyava que el
Sr. Marquès donàs dades aproximades, xifres aproximades del
que podria costar i al final no...

Però, bono, ara hem arribat que hi ha un altre govern, l'altre
dia ja vam veure que es va aprovar aquest punt i creiem que ja
serà el més aviat possible poder dur a terme aquesta actuació,
que ara ja costarà molt més del que hagués costat fa mesos
enrere, perquè ara ja quan un pavelló està sense la teulada
llavors ja s’ha fet tot malbé.

Llavors, moltíssimes gràcies pel seu vot favorable. I és per
açò, deman perdó perquè, bono, deman disculpes perquè
justament aquesta ja l’havia preparada abans que, diguéssim,
aquesta comissió fa quinze dies que l’havien d’haver passada
i, bono, ja està. 

Moltes gràcies a tothom.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Torrent. Acabat el debat, passam a la
votació de la Proposició RGE núm. 8728/23.

Vots a favor?

Per tant, aprovada per unanimitat.

No havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
Gràcies.
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